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  Nakonec mi ještě dovolte pogratulovat našemu 

hokejovému týmu za skvělý výkon. 

    Na ledě se jim podařilo porazit Fialu 

z konkurenčního týmu.            

 Teď pojďme porazit toho našeho Fialu ve volbách! 

Na koalici STAČILO! mne zaujalo, že za ní není
žádný sponzor, prozradil Ondřej Dostál 

Věříme,  že  dokážeme  nabídnout  lepší  alternativu
voli čům, než je p ětikoalice, i než byla vláda ANO. A
stejn ě  tak  lepší  personální  volby,  říká  právník
Ondřej  Dostál,  dvojka  na  kandidátce  STA ČILO!,
kterou tvo ří  Komunistická  strana Čech a  Moravy,
Spojení demokraté – sdružení nezávislých (SD-SN),
Česká strana národn ě sociální a osobnosti .
Ondřej Dostál, odborník na zdra-votnické právo. Co
si  máme  p ředstavit?  Vše,  co  se  týká  veřejného

zdraví, co se týká peněz, které odvedou daňoví poplatníci tak, aby nemocní mohli být
léčeni. To je předmětem mého zájmu, a to jak na české, tak na evropské úrovni.
Předpokládám, že se k tomuto odbornému zájmu p řidává i zájem o politiku. Vy
jste ostatn ě už v politice jednou byl, za Piráty. Co vás motivo valo k tomu, abyste
v letošních volbách kandidoval za koalici STA ČILO!?  Zabývám se zdravotnickou
politikou přes 20 let, byť jsem tak dlouhou dobu činil jako nestraník. Teprve období, kdy
bylo  ignorováno  zdravotnické  právo,  mě  přimělo  k  většímu  politickému  angažmá.
Otevřený jsem jakékoliv straně a spolupráci, která je proti korupci a pro řádné řízení
státu,  protože  plýtvání  znamená  ve  zdravotnictví  životy.  Na  koalici  STAČILO!  mne
zaujalo, že za nimi není žádný sponzor. Že tam není nikdo, komu by člověk musel
políbit prsten. Naopak se dá mluvit o rozumných řešeních: přebírat to, co v minulosti
fungovalo, a přicházet s novými myšlenkami, jak by to mohlo fungovat lépe.
Vyhovuje vám koalice STA ČILO! také hodnotov ě? Je to momentálně jediné usku-
pení, které hájí zájem pracujících lidí, lidí tvořících hodnoty. To na naší politické scéně
velmi chybí. Myslím, že právě ti, kteří hodnoty tvoří, by měli mít v politice zastání.
Jakou máte p ředstavu o svém pracovním zam ěření v EP? Debatovali jste o tom v
koalici?  Koalice  je  složena  z  mnoha odborníků  s  tím,  že  nebráníme kroužkování.
Naopak, dáváme průchod právu každého voliče, aby si až dvěma preferenčními hlasy
na kandidátce STAČILO! vybral ty, které chce, aby ho přímo zastupovali. Počítá se , že
ostatní specialisté budou ve svých oborech toho zvoleného podporovat. Přestože bych
se primárně zabýval zdravotnictvím a mířil bych do výborů se sdílenou zdravotnickou
problematikou, tak pokud by vznikaly otázky třeba ze zemědělství nebo z energetiky,
máme zkušené lidi, kteří mi v tom budou schopni poradit.
Zdravotnictví  je  velké téma, což ukázala zejména pa ndemie covidu.  Na co by
měla EU ve zdravotnické politice klást d ůraz, v čem by m ěla případn ě přidat?
Léky jsou vynikající téma. V minulém roce jsme zažili nedostatek základních antibiotik,
třeba penicilinu,  který byla  schopna ČR vyrábět  už  v roce 1949.  Teď  toho bohužel
schopna  není,  kvůli  regulacím,  ekologickým  či  energetickým.  Kvůli  ceně  práce  se
průmysl vyrábějící léky odstěhoval do Číny a Indie, a pokud nastane nějaká krize nebo
přerušení obchodních vazeb, jsme strategicky zranitelní. Toto potřebuje překonat ČR,
stejně jako EU – abychom výrobu základních léčiv dokázali vrátit zpátky k nám.
Současně  je důležité téma léků velmi drahých, inovativních. EU jako velký nákupčí
musí být schopná čelit nadnárodním farmaceutickým společnostem, které mají větší
obchodní sílu než mnohý malý stát.Hromadný nákup by   měl vést k tomu, abychom
ceny léků, jako byla třeba genová terapie pro malého Martínka, na něhož se udělala
sbírka, byly cenově dostupné i pro naše lidi.

  Zároveň  platí,  že  hromadný  nákup za  EU nemůže  organizovat  někdo,  kdo má
problémy s morální integritou a kdo se domlouvá po SMS s obchodním partnerem,
proti kterému má naopak velmi tvrdě hrát.
Proč neexistuje v EP specializovaný výbor pro zdravotni ctví?  Původní záměr byl
takový,  že  zdravotnictví  zůstane  spíše  v  gesci  členských  států.  Jenže  v  průběhu
vývoje se zjistilo, že to tak úplně  nebude. Zdravotnictví se týká několika direktiv o
přeshraničním  pohybu  pacientů,  které  jsou  velmi  důležité  pro  naše  pacienty  z
okrajových regionů. Například když se člověk z Českých Velenic chce léčit přes potok,
kde je krásná klinika, mělo by být dáno, že za ním jdou i ty zdravotnické peníze. 
A že nebude muset za tou bezplatnou péčí jezdit hodinu třeba do Jindřichova Hradce.
Toto platí i pro vzácně nemocné děti,  pro které v Česku neexistuje specializovaná
kapacita a potřebují se léčit v Mnichově nebo Paříži. Na úrovni EU existuje generální
ředitelství,  které  se  coby  evropské  »ministerstvo«  zabývá  zdravotnictvím  nebo
zdravotními  otázkami.  Spadá  pod  něj  celá  ta  léková  oblast  a  může  být  tímto
způsobem  regulována.  U  registrací  léků  se  všechno  důležité  odehrává  na  úrovni
Evropské unie.
O co by se tedy ve zdravotnictví m ěly starat členské státy samy a co by m ěly
spole čně  sdílet?  Hranice  mezi  tím,  co  zůstává  členským  státům,  a  co  jde  na
evropskou úroveň, se stále posunuje. Mám tendenci vnímat Evropskou unii tak, jako
jsem do ní vstupoval a hlasoval. Jako hospodářskou unii, spolupráci členských států
za účelem míru a prosperity. Nejsem úplně přesvědčen, že bychom se měli pouštět
hlouběji  do nějaké federalizace,  protože na to jsou jednotlivé  země  příliš  kulturně
odlišné. Ve zdravotnictví se těžko domluví Poláci a Irové s Holanďany nebo s Čechy
na interrupci. Je lepší nenutit se do toho, aby všech 27 členů šlo jedním směrem, ale
spíše je dobré nechat to na nich.Stejně tak financování zdravotnictví. 
  Na co se složíme, abychom mohli zaplatit lidem plomby nebo operace, to je věc,
která se patrně  nepodaří  předepsat  a sjednotit.  Je ale zapotřebí  zajistit,  aby když
jedeme na dovolenou nebo za prací do jiné země, tak nás následovalo naše zdravotní
pojištění a byli jsme chráněni, když tam onemocníme. To je úkol EU.
Koalice STA ČILO! se vymezuje jak proti vlád ě, tak parlamentní opozici, co tedy
nabízíte?  Věříme,  že  dokážeme  nabídnout  lepší  alternativu  voličům,  než  je
pětikoalice, i než byla vláda ANO. A stejně tak lepší personální volby. Třeba působení
Věry Jourové nepovažujeme za šťastné z hlediska větší ochrany svobody slova, což
je  náš  program.  Pokud  jde  o  migrační  záležitosti,  je  v  české  ústavě,  že  jde  o
svrchovaný stát. Republika by si měla zachovat kontrolu nad tím, koho vpouští nebo
nepouští na své území. Takto mělo být argumentováno i při sjednávání migračního
paktu, který je pro nás nevýhodný. Ale abychom nebyli populisté a nabízeli i řešení,
tak  říkáme, že  migrace se musí řešit  u zdroje. Čili  pomáhat  výchozím zemím. Ne
exportovat zbraně a války, spíše vytvářet průmyslové celky nebo stavět přehrady, jako
jsme to dělávali.  A stejně tak je nutné, aby země  jako Libye představovaly takový
špunt  na  migrační  trase.  Musíme  bojovat  proti  organizovanému  zločinu  a
převaděčství, aby se situace stabilizovala.
A vy osobn ě, co nabízí voli čům Ond řej Dostál?  Našim voličům chceme nabídnout
mír, zdraví a prosperitu. Zdraví v podobě toho, že budou opět dostupné základní léky.
Že budeme schopni bez problémů opatřovat nejnákladnější inovativní léky, aby byly
dostupné  pro  každého.  Prosperitu  vidíme  v  tom,  že  snad  vyrovnáme  propad
evropského  hospodářství  vůči  Číně  či  vůči  Americe.  Osvobodíme  náš  průmysl  a
zemědělství od byrokracie tak, aby stát zase fungoval a zvládl generovat peníze na
zdravotnictví, na důchody, na školství a podobně.  A mír v tom smyslu, že budeme
dbát na to, aby se i v blízkém příhraničí spory řešily mírovou cestou nebo alespoň
příměřím. Aby nehrozila  eskalace válek, jako je konflikt  na Ukrajině  nebo v Gaze.
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Zdeněk  Štefek:  Eurovolby  jsou  první  metou,  kdy
současné vládě musíme říci Stačilo!
Současná  koali ční  vláda  Petra  Fialy  likviduje  zbytky
českého pr ůmyslu i  zem ědělství,  zemi dostává do ješt ě

většího koloniálního postavení  v ůči  EU a USA. Serviln ě
plní  úkoly  od  svých  chlebodárc ů,  zbrojí  a  škrtí  lidem
práva  a  jistoty.  Likviduje  d ůchodový  systém,  zákoník
práce,  zdravotnictví,  lidská  d ůstojnost  pro  n ě  nic

neznamená. Práv ě ve volbách do EP m ůže veřejnost říci této vlád ě Stačilo!, říká
v rozhovoru pro iportaL24.cz kandidát koalice v evr ovolbách Zden ěk Štefek. 
Jak se díváte na spojení stran, které koalici tvo ří.Nemrzí vás, že KS ČM nek andiduje

samostatn ě?  Řada našich voli čů možná m ůže koalici vnímat jako konflikt mezi
udržením si vlastní komunistické identity a volební m úsp ěchem, ale pravda je
taková, že situace ve spole čnosti je prost ě vyhrocená.
Opoziční hnutí u nás není jednotné. Jsme svědky toho, že se ten či  onen subjekt
považuje za jedinou opozici, za jedinou skutečnou levici, za jediného nositele pravdy
a  nakonec  tyto  půtky  nahrávaly  a  nahrávají  pětidemolici…  V posledních  volbách
propadlo  vždy obrovské  množství  hlasů,  hrát  si  jen  na  vlastním  písečku by tedy
řešením nebylo. Takže jsme se pokusili o spojení všech, kterým vadí protilidové kroky
současné vlády a kteří  se dokáží dohodnout na minimálním společném programu.
Ostatně, naše vlastní historie je plná příkladů, kdy jsme hledali partnery a to úspěšně.
Které z programových bod ů koalice považujete za st ěžejní?  Jednoznačně mír a
bezpečí,  a  to  v souvislosti  nejen  s konflikty  na  Ukrajině  a  v Palestině,  ale  i
v souvislosti s migrační krizí. Bez toho nejsou ostatní body programu realizovatelné.
Další  je Green Deal a problematika suverenity,  tedy soběstačnosti – potravinové i
třeba energetické, demokratického deficitu institucí EU a eurokolonialismu.
Jak byste zhodnotil  kon čící  období  Evropského parlamentu?  Poslední  období
hodnotím  neslavně,  EU se  opět  posunula  špatným  směrem –  nárůst  agresivity  a
zbrojení, podpora revize naší historie, další nesmyslná opatření směrem ke kvótám či
Green Dealu jsou jen malou ukázkou výstupů EP.
EP přijímá řadu opat ření, která jsou ale ve v ětšin ě případů  českou ve řejností
odmítána.  Pro č  je  tomu  podle  vás  tak?  EP  je  sice  tvořen  volenými  zástupci
jednotlivých zemí, ale ti zájmy svých občanů ve velké většině dávno nehájí. Podobně
jako ve svých vlastních zemích hájí jen zájmy kapitálu. Ostatně celý projekt Evropské
unie je na podpoře evropského kapitálu založen.
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Která  z  p řijatých  opat ření  byste  vy  sám podpo řil?  Máme tu  celou  řadu  bodů,
kterými je podpořena sociální politika.
S čím naopak nesouhlasíte? Které z norem považujete za  problematické jak pro
Českou  republiku,  tak  i  obecn ě  pro  Evropu?  Určitě  je  problematický  balík
greendealových  a  energetických  opatření,  aktuálně  i  migrační  pakt  a  celková
proválečná politika EU ve spojení s omezováním svobody slova.
Stále  siln ěji  zaznívají  hlasy  po  ur čité  zm ěně  EU.  Jaké  je  stanovisko  koalice
STAČILO!, jakou zm ěnu EU byste navrhovali?  Naší alternativou k diktátu Bruselu je
suverénní  Evropa  míru,  solidarity,  spolupráce,  která  bude  respektovat  jednotlivé
členské  státy.  Ostatně  –  v programu  máme  podrobně  popsáno,  jaké  cíle  máme
v jednotlivých oblastech. Jana Dubni čková

 Spor kolem zatyka če

  Evropou a zem ěmi amerického bloku hýbe rozhodnutí  mezinárodního t ýmu
žalobc ů požádat o zatyka č nejen na v ůdce Hamásu, ale i na izraelského premiéra
Netanjahua.  D ůvodem je  zabíjení  nevinných  civilist ů  a  především  d ětí,  ničení
jejich obydlí, infrastruktury enklávy Gaza. Jen v t omto pásmu zásahem izraelské
armády zahynulo na dvacet  p ět  tisíc  lidí,  p řičemž vojenská akce Izraele ješt ě

nekon čí.  Na  tom  nemají  vinu  jen  p ředstavitelé  Hamásu,  ale  také  izraelská
armáda, kterou jako mstitele poslalo do pásma Gazy vedení židovského státu,
jehož hlavním p ředstavitelem je práv ě  premiér Netanjahu a která viník neviník
likviduje vše, co se jí postaví do cesty, nebo spíš e, co jí je v cest ě.

   My  v ČR,  jakožto  světový  arbitr  lidských  práv,  k čemuž  se  veřejně  hlásí  naši
představitelé, bychom měli  souhlasit. Odpovídá to přece polistopadovému kursu, na
němž  si  V.  Havel  vybudoval  mezinárodní  renomé.  Máme  sice  své  zkušenosti
s polistopadovými prohlášeními, ale toto byl grund nejen Charty 77, ale dokonce i této
vlády, která dnes ovládla Strakovu akademii. Proto jsem se zájmem očekával, jak bude
záměr  komentovat  současný český premiér.  Bál  jsem se »kulatých  slov«,  jimiž  se
vyhne odpovědi. Ten ve svém stanovisku nezklamal. Na adresu šéfa žalobců prohlásil
totiž: Musíme  rozlišovat,  kdo  to  vše  způsobil. Proto  jsme  vlastně  tento  požadavek
zavrhli.
   Takže,  pochopil-li  jsem  správně,  pak  platí,  že  dopustil-li  by  se  jeden  z mých
vzdálených příbuzných zločinu, trest padne i na mne a mou rodinu a nikdo se nezeptá,
zda  jsme  o  jeho  akcích  měli  povědomí  anebo  už  dávno  jsme  se  rozešli.  Prostě
kafkovské slovo Vinen bude uplatněno i proti nám.
Nebo jiný příklad.  Druhá světová  válka.  Stála  miliony životů  a  nevyčíslitelné  ztráty
hodnot.  Fialovské  tvrzení Musíme  rozlišovat,  kdo  to  vše  způsobil, označuje
jednoznačně nacistické Německo. Jenže je to pravda? Kam zařadit Mnichov, kdy jsme
my,  občané  mírové  ČSR,  byli  bezostyšně  prodáni?  Přijmeme-li  tezi,  že  pouze
nacistická rozpínavost,  pak  vlastně  mnichovské aktéry nelze z ničeho vinit.  Ani  tzv.
sudetské  Němce,  kteří  vyvolali  atmosféru  nenávisti.  Patnáctý  březen  byl  pak  jen
dovršením mnichovského ujednání. Tak to myslel Petr Fiala? Doveďme to ještě dále –
odsun  neboli  vyhnání,  byl  podle  sudetenlandsmanšaftu  důsledkem  předchozích
událostí. Ale jakých? Těch souvisejících s Mnichovem anebo jen s 1. 9., kdy nacistické
Německo napadlo Polsko a my jsme už vlastně byli součástí Velkoněmecké říše?
   Dnes  je  úplně  učebnicovým  příkladem  válka  na  východě.  Nebyla  by,  kdyby  se
dodržovaly Minské dohody. Tím nemíním zpochybňovat zbytečné válečné kroky, jež
následovaly  v únoru  před  dvěma  lety  a  které  svět  dovádějí  až  na  kraj  nového
válečného požáru, jenž může ohrozit samu jeho existenci.
Stejné je to i na Blízkém východě. Důsledky špatného řešení v izraelsko-palestinské
válce  z roku 1948  či  ve  válkách  následujících  tentokrát  s částí  arabského  světa.
Jednostranná podpora Izraele od USA a velké části jejich spojenců,  vč.  ČR, anexe
území,  která  obývají  etničtí  Palestinci,  Golanských  výšin,  odmítání  uznání
palestinského  státu,  jednání  s Palestinci  jako  s  »podlidmi«,  mají  jako  důsledek
dlouhodobé napětí v této části světa, jež se dostává i mimo tento region. Nelze se divit,
že  část  Palestinců  vyhnaných  ze  svých  domovů  či  jejich  potomků  hledá  radikální
řešení.  Jsem dalek podpory hrůzného činu Hamásu,  ale i  odvety týkající  se všech
Palestinců. Potrestat viníky vražd je nutné, ale nikoli stylem soudce Lynch pro všechny
obyvatele  Gazy.  Čím  jsou  vinny  mrtvé  děti,  které  zabili  v rámci  odvetné  operace
izraelští vojáci? Co zavinili civilisté? Vrazi z Hamásu by měli být potrestáni, ale nikoli
tím, že bude zabito na dva a půl tisíce civilních osob, které nestačily uprchnout před
odvetnou akcí izraelských ozbrojených sil, přičemž bojovníky Hamásu se nepodařilo
eliminovat.  O  takovém  řešení  rozhodla  izraelská  vláda  vedená  premiérem
Netanjahuem. I on je tedy vinen. Protože dosavadní způsob pacifikace Gazy je stejně
zločinný jako ten, který zvolili hammásovští teroristé.
  Vezmeme-li v úvahu Fialovo tvrzení, že Musíme rozlišovat, kdo to vše způsobil, pak
je  třeba  se  přesunout  do  roku 1948, kdyvrcholil  střet  mezi  novými  osadníky  a
arabskými  obyvateli,  kteří  tu  žili od  nepaměti. Pak  by  ovšem  naše  reakce  na
premiérova slova měla zcela jiné vyústění. Proto si  myslím, že vinen by neměl  být
v tomto »sporu« jen jeden.                                                            
J.Kojzar   Iportal

 ODBOJ  V PROTEKTORÁT Ě  3
Teprve nedávno jsem se dozvěděl, že jsme měli našeho českého Wintona. Zachránil
totiž před  jistou smtí více než 500 židovských dětí, někde se dokonce uvádí počet až
900. Stejně jako Angličan Winton, ani  Čech Antonín Kalina se tím nikomu nechlubil a
bral to jako samozřejmost. Stejně jako Wintonovy děti teprve po dlouhých letech vše
daly na vědomí veřejnosti, tak i jeho děti až ve zralém věku promluvily a upozornily na
jeho nevšední činy.
Antonín Kalina  žil  v  letech 1902  až 1990.  Byl  obuvníkem, od  mládí  silně  levicově

zaměřený.  Cvičil  v  Dělnické  tělovýchovné  jednotě,  v  21.  letech
vstoupil do KSČ, kde aktivně pracoval až do hitlerovské okupace.
Gestapo ho okamžitě  preventivně  zatklo  stejně  jako celou řadu
funkcionářů,  které považovali  za rizikové. Jejich seznamy získali
od českého četnictva. Kalina prošel koncentrákem v Dachau a na
celou  válku  uvízl  v  Buchenwaldu.  Chod  tábora  vyžadoval,  aby
celou řadu pomocných prací vykonávali sami vězňové. Sklady se
plnily zabaveným osobním majetkem, ten se třídil a expedoval dál.
Pro stále nové a nové  vězně bylo třeba mundúrů, trepek, čepic,
bylo  třeba  čistit,  spravovat,  vyrábět  nášivky  pro  vězně  podle

národností a také pro židy. Byla potřeba další spousta pomocných prací. Bez ohledu
na národnosti a názory  utvořili  „heflinci“ v těchto provozech podzemní organizaci a
pomáhali těm nejohroženějším.
Ke konci  války byly z východních lágrů  sváženi  věznění chlapci ve věku 12-15 let,
převážně  židovského  původu  do  Buchenwaldu  s  cílem  jejich  pozdější  likvidace.

Vytvořili pro ně zvláštní „Kinderblock“. Kalina s pomocí své organizace u nich měnil
židovské žluté hvězdy za křesťanské nášivky podle jejich národnosti. Opatřoval pro
ně  přikrývky,  jídlo,  podařilo  se  jim,  že  při  pravidelné  kontrole  počtů  nemuseli  stát
dlouhé  hodiny  na  „Apelplatzu“,   ta  byla  prováděna  přímo na  baráku.  Když  přišel
rozkaz, že mají židovské děti jít do plynu, zjistilo SS, že v Buchewaldu žádné nejsou.
Děti se tak dočkaly osvobození.
O svých činech Kalina  nemluvil, považoval je za samozřejmé. Ani zachráněné děti se
o svých traumatech příliš nešířily. Tak žil skromně, pracoval v různých funkcích až do
své smrti. Teprve v tomto století někteří z přeživších promluvili. Americký historik vše
zdokumentoval  a  tak  se  panu  Kalinovi  dostalo  alespoň  posmrtných  poct. Dne
3. července  2012,  67 let  od  konce  holocaustu  a  22 let  po  jeho  smrti,  byl  Kalina
Památníkem Jad  vašem  označen in  memoriam za  Spravedlivého  mezi
národy. Slavnostní  ceremonii,  při  níž  byla  za
přítomnosti  tří  přeživších  „Kalinových  dětí“
předána  jeho  příbuzným  pamětní  medaile  a
certifikát,  uspořádalo  17. prosince  2013  v Praze
velvyslanectví Státu  Izrael v České  republice.
V roce 2014 mu byla 28. října, u příležitosti udílení
státních  vyznamenání  v den  výročí  vzniku
Československa,  prezidentem  republiky Milošem
Zemanem in  memoriam  udělena medaile  Za
zásluhy  I. Stupně.  V  Třebíči  byla  na  dům,  ve
kterém  žil  umístěna  pamětní  deska  a  byla  tam
zřízena  pamětní síň.  K poctě Antonínovi Kalinovi
byla v roce 2015 odhalena pamětní deska na budově bývalé židovské školy v Třebíči.

Pavel Hruban         
Mikulčice -25.5.  2024
Bulharský sobotní den na Slovanském památníku
  Sdružení  středočeských  Bulharů  pozvalo  členy  Diaklubu  Kladno  na  zájezd  do
Mikulčic.  Bulhaři  tam  slavili  příchod  Cyrila  a  Metoděje na  Velkou  Moravu.  Podle
juliánského kalendáře, který platil až do 16. století, připadá toto datum na 24. května a
v Bulharsku se jedná o státní svátek. Tento den si Bulhaři po celém světě připomínají
jako  svátek  bulharské vzdělanosti  a  slovanského písemnictví.  Kult  svatých  bratří 
Konstantina-Cyrila  a  Metoděje  je  jeden z nejstarších a  nejdéle  přetrvávajících v
celých bulharských dějinách.
  V deset  hodin  dopoledne  se  u Slovanského  památníku,  sešli  čeští  a  bulharští
zástupci pravoslavné církve a proběhla slavnostní bohoslužba.
   Příchod věrozvěstů oslavili Bulhaři v areálu   Milulčického hradiště   také folklorním

programem  na  upravené  louce.  Na  programu  byla
krásná krojovaná pěvecká a taneční  vystoupení, jako
tradiční  součást  bulharských  dnů.  Oslavy  se  konají
každým  rokem.  Letos  se  zúčastnil  bulharský
velvyslanec 
   Sdružování  Bulharů  v  Čechách  má  dlouholetou
tradici.  Bulhaři  přicházeli  do  Čech v  druhé polovině
19. století studovat, ale hlavně zavádět a zvelebovat
zahradnictví.  Kvalifikovaní  bulharští  zahradníci  v
Čechách  často  se  usadili   natrvalo.  Větší  vlna
přistěhovalců  z  Bulharska  přišla  do  Čech  po  roce
1923, kdy Bulharsko ovládli fašisté. Čeští Bulhaři se v
období  II.  světové  války  účastnili  partyzánského
odboje i pražského povstání a proto byl po roce 1945
jejich osud příznivý. Dále do ČR přicházeli studenti i
dělníci z Bulharska a někteří zůstali natrvalo, část se
plně asimilovala.. Geografické usídlení Bulharů v ČR
je celoplošné, soustředěni jsou především ve velkých
městech,  v  Praze,  Brně,  Ostravě  atd.  Dnes  se  k
bulharské  národnosti  hlásí  asi  4  tisíce  Bulharů,
odhady ale mluví až o 20 000. 
  Bulharská  menšina  iniciovala  a  zaplatila  vznik
sousoší na památku v ěrozv ěstů Cyrila a Metod ěje,

které Bulha ři chápou jako zakladatele své písemnosti.  Skulptura byla 23.5. 2009
 v  Mikulčicích  slavnostně  odhalena. Sousoší  stojí  před  torzem  velkomoravského
kostela na Valech. Má připomínat rok 868, kdy museli slovanští věrozvěstové svoji
práci  na Velké  Moravě  obhajovat  před papežem v Římě.  Sedící  Cyril  drží  v  ruce
popsaný list. Metoděj za ním stojí s knihou a byzantským křížem. 
  Slovanské hradišt ě Mikul čice  (též Mikul čice-Valy ) 
je významné hradiště z doby velkomoravské , nachází se zhruba tři km jihovýchodně
od Mikulčic v Jihomoravském kraji. Rozloha samotného hradiště je asi deset hektarů,
Lokalita  je  chráněna  jako národní  kulturní  památka .  Mikulčické  hradisko  patřilo
k významným  mocenským  a  duchovním  střediskům Velkomoravské  říše.  V areálu
obehnaném opevněním (valy)  byly nalezeny základy v paláce,  dvanácti  kostelů,  tři
mosty a pohřebiště čítající přes 2 500 hrobů.
  Prožili jsme velice zajímavý den a děkujeme bulharským organizátorům.   

Za Dia EV, foto Kůstka

Milady Horákové 497Kladno 2, tel.: 312 687 909, 725  646 013, 602 138 077 e.mail:
ov.kladno@kscm.cz , WEB://http://kladno.kscm.cz MIČ 47 437                 


